


WAT IS DE SSI 

De Stroomgroep Stop Kernenergie (SSK) 
is een niet partijgebonden organisatie, 
die zich ten doel stelt,de atoomeentra
les de wereld uit te helpen,omdat zij de 
opw~king van elektriciteit uit atoom
energie onverantwoord vindt. 
Bij het kernsplijtingsproces komt onver ... 
mijdelijk straling vrij en er blijven 
radio•aktieve afvalprodukten over,waar
voor nog geen veilige verwerkingsmetode 
is.van deze afvalprodukten kan,na ver
werking,een atoombewapening op poten 
worden gezet.Daarom moeten atoomcentra
les en afvalopslagplaatsen,die beiden 
onvielig zijn,zwaar bewaakt worden.Het 
afzakken naar een politiestaat hoort 
daarom onvermijdelijk tot de gevolgen 
van hét gebruik van atoomenergie. 
Wij zijn voor een verantwoord energie
baleid.Wij willen dat ~er gelQ gesto
ken wordt in het onderzoek en de ontwik
keling van de alternatieve energiebron
nen,zoals zonne- en windenergie.OOk 
moet de grootscheepse energieverspil
ling drasties aangepakt worden,mn ook 
bij het bedrijfsleven. 
Hierover geven wij voorlichting door 
manifestaties en openbare avonden-. 
Op het ogenblik zijn wij bezig met de 
voorbereidingen van een grote regionale 
~ti Kernenergiedag op 24 mei in Ymuiden 
en de voorbereiding van mogelijke aksies 
tegen de dumping van atoomafval in zee. 

De SSK Haarlem/Ymuiden is aangesloten 
bij de Landelijke Stroomgroep Stop Kern• 
energie (LSSK) een bundeling van veel 
plaatselijke stroomgroepen en energie
komitees. 

ABONNEMENT OP RADIO-AKTIEF. 
Voor /12.50 krijg je een jaar lang 
onregelmatig radio-aktief thuis. 
Maak <Ut ge.ld over op giro 5180 van de 
Nutsspaarbank West-Nederland,rekening
nummer 84.24.42.146 tnv Maria v. Vlijmen 
ovv abo Radio-aktie~. 

KOLOFOI 
Dit nummer van Radio-aktief werd gemaakt 
door: 
Henk Korstjens 

· Berrie Heesen 
Martijn swart 
Willem Noordman 
Jaap Wollenstein 
en gedrukt bij School en Wereld. 

KONTAKTADRESSEN. 

IJMUIDEN. 

Kees en Adrie 

HAARLEM. 

Henk Mekkalholt 

RADIO· AKTIE(F) EISTRA 
Dit Ekstra nummer is uitgebracht 
om de diskussie op gang te brengen 
over hoe dtt jaar aksies moeten 
worden gevoerd tegen de dumping 
van atoomafval in zee. 
Beb je in dit nummer interesse? 
Maak dan f 2.50 over op het giro
nummer van RADio-AKTIEF en zet 
erbij: El<STRA. 
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REDAKTIONEEL. 

We barsten van de aktiviteit. 
Ginjaar heeft ons aomezoprograrmza op
gesteld.'gr wrdt 1.t1eer atoomafval in de 
oceaan gedumpt.Er gaan 1.t1eer vrachtwagens 
pendelen tussen Petten en Ymuiden.Er 
komt een trein vol tl'Oep uit ZfA1i.tsez
land. 
Burgermeester Molendijk (velaen) heeft 
ook een s Unger aan het rad van avon
tuur gegeven: hij segt dat het een spel 
binnen bepaalde grenzen is tussen ovez
heid (le~s ME (mobie Ze eenheid} en ak
siegroepen! 
Hij heeft het mis. 
Voor ons is het geen spel.Tl'OUI.t1en8 
radio-aktiviteit kent ook geen grenaen 
en dat bepaalt dan ook 'hoeve:r 'IJJij moeten 
gaan. 

Wij aijn nu met ve:rsahi.ltsnds aktivitei.
ten beai.g: 
a. Wij 290Bpen op voor de demonstztati.e 
'Geen ke'm.Bnsrgi.e in Neder'tand;STOP 
BORSSELE '~die op 86 apri't te Mi.dd8 lburg 
gehouden Wl'dt. Wij gaan daar busvol naar 
toe:Buskaarten kun je beste'tlen bij 
Gem t K:tr1ekkeboom~ J. 
Haarlem. 
Henk Korstjens 
Haarlem. 

b. Pi.nksteraate:rdag 24 mei. i.s er 
een grote :regionale manifestatie in 
Ymuiden: Geen atoomajUal in aee~kern
ensrgie nse. 
Deze manifestatie wo:rdt georganiseerd 
een l~Jaaier van partijen~organisati.es 
en groepen op ons initiatief. 
(vermoedelijk gebeurt dit in het Te'L
starstadion). 
Er wordt een demonstrotie door 1muiden 

gehouden~7JJaar>na er een kultureel program
ma is met verschillende muaiekgroepen. 
Verder komt een diskussieprogram over 
de maatschappelijke gevolgen van kern
energie~met als aanleiding een akt van 
toneelgroep Proloog. 
Informatieadres: Robert Schoondergang 

c.tJe bereiden ons op voor op het houdEn 
van mogelijke aksies tegen de dumpings
aktiviteiten.Op 12 apriL is er een 
eerste diskussiedag voor degenen die 
hier aan mee üYi.Zlen werken. 
De dag is van 11uu:ro tot 4uu:ro en wordt 
gehoudEn i1~ DAC Ripperdastr.13 te 
Haarlem~ ttJee minuten van het station. 
(informatie Kees of Adri.e ) • 

In dit nunrne:r vindt je a:rtike'Len over 
de stand van saken :rond de dumping van 
atoomafVal in zee;de on'Langs gehouden 
inte:rnationate konfel'Bntie van anti
kemensrgieg:roepen en be7JJegingen; 
aktue te informatie ovezt Borsse Ze en 
voo:ra'L de atoomcentztale atdaar;de 
ensrgieprobtemen in Zui.d-Afztika; 
-een ve11s 'Lag van een fi 'Lmavond in de 
Fi'tmsahuu:ro;diskussi.e ove11 de brede 
maatsahappe Ujke diskussie en rvat 
de ssk moet doen en nog vee'/, mee11 
artike Zen. 
Het kan n-bet 'Lange11 bij 'Lezen 
blijven.Het Anti-Atoomensrgieve11set 
heeft een 21UBtige11 periode gehad. 
De komende tijd zuZ.'Len tJe ons hef
tige%~ dan tevo11en roe:ren. 

De 1'Bdaktie. 

JIEr F.IN'OE. !llt'DtR.OE . .. 
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WAAR BLIJFT AL DAT RADIO·AITIEVE MATERIAAL IN NEDERLAND TOCH? 

Administratie: één grote puinhoop! 

Er wordt steeds meer met radio-aktieve 
stoffen gewerkt,ook in Nederland.Sksplo
sieve groei in de toepassingen zijn er 
te vinden in de industriële sfeer,de me
diese sektor,bij de landbouw en bodemon
derzoek,om eens wat op te sommen.Naast 
de produktie van radio-aktiviteit door 
atoomcentrales en aanverwante onderne
mingen. 
Je zou dan een waterdichte administratie 
verwachten,een kloppende balans van han
del en wandel van dit gevaarlijke goed
je.Maar nee.Het blijkt een grote puin
hoop.Deze konklusie is al snel te trek
ken uit wat de Interfakultaire Vakgroep 
Miljeukunde van de Universiteit van 
Amsterdam (IVAM) op o.a. ons verzoek te 
weten kwam tijdens een twee maanden du
rend onderzoek rond "Herkomst,verpakking, 
transport,opslag en dumping van radio
aktief afval". 

Het gedraai van Ginjaar. 

De vakgroep stuitte op eenwirwar van ge
gevens over de herkomst van het afval 
en de route die het daarna volgt,maar 
de konklusie staat vast,dat atoomcen
trales hun afval ook in zee dumpen! 
Iets wat wij dan ook al met de natte 
vinger aantoonden toen Ginjaar insinu
eerde,dat het om wat 'watjes en injek
tienaalden,voornamelijk uit ziekenhui
zen afkomstig' ging.Met de kennelijke 
bedoeling om de publieke opinie te be
spelen ten gunste van de dumpingsope
raties.In de woorden van de werkgroep 
is dat:"In dit verband is het inter
view met minister Ginjaar voor het 
NOSjournaal van 7-6-79 van belang. 
De minister versluiert hierin enigs
zins het feit dat er weliswaar geen 
KSA (kernsplijtingsafval) van kern
centrales gedumpt wordt,maar wel an-
der radio-aktief afval van kerncen
trales.Dit b-ijkt uit de vergunningen 
voor het dumpen". 

Uitiangspunten bi~ het onderzoek. 

De IVAMwerkgroep konstateert,dat voor
al de laatste jaren vooral door toe
doen van akslegroepen de dumpingen in 
opspraak ~ijn g.ekomen. Samengevat komen 
de volgende argumenten van de akslegroe
pen in het vizier: 
-de zee wordt nog meer verontreinigd 
dan zij al is,omdat door de dumpingen 

vroeger of later radio-aktief materi
aal en stralingen vrij zullen komen 
- de effekten van de radio-aktiviteit op 
organisme,ook via de voedselketen op de 
mens zijn onvoldoende bekend. 
- de risiko-analyses waarop de toelaat
baarheid van de dumpingen gebaseerd is, 
zijn niet opgesteld op grond van echte 
kennis op dit gebied. 
-de aksiegroepen beschouwen de dumpingen 
als ongewenst,daar het afval buiten de 
kontrole van de mens wordt gebracht.Dit 
omdat het op grote diepte (4000 m.) in 
zee komt te liggen.Hierdoor is nauwelijks 
mogelijk de 9emaakte fouten later te 
kunnen herstellen. 
Een werkgroep,bestaande uit de SSK haar
lem/ymuiden;Greenpeace;werkgroep Noord
zee en de stichting Natuur en Miljeu is 
in de dumpingsproblematiek gedoken. 
Om zuiver te krijgen welk radio-aktief 
afval zeker niet geproduceerd hoeft te 
worden,moest eerst de herkomst worden 
vastgesteld.Zoals ook Sietse Schoonber
gen het in het beroep bij de Raad van 
State stelde:" ••• Maar mijn belangrijkste 
opmerking nav deze problematiek is,dat 
de keuze voor kernenergie ten grondslag 
ligt aan dit afvalprobleem.Daarom juist 
is het belangrij~ om het afval afkomstig 
uit de mediese sektor en fundamenteel 
onderzoek apart te behandelen.Zodat a
parte balansen kunnen worden opgemaakt: 
wat is het voordeel ten opzichte van het 
nadeel van welke toepassing •••• ". 
(citaat uit 'De zee is geen vuilnisvat, 
ook niet een klein beetje' 25-9-'79). 
De IVAM konstateert verder,dat in de he
le BMO ~brede maatschappelijke diskussie) 
weinig of geen aandacht besteed lijkt te 
worden aan het kernsplijtingsafval.En 
dat terwijl er zeker vanuit de maat
schappij verontrusting is te bespeuren 
over de gang van zaken rond de dumpin
gen. 
De werkgroep koos als probleemstelling: 
waar komt het afval vandaan,hoe gaan 
verpakking,transport,opslag en dumping 
in zijn werk en wat zijn de beleidsover
wegingen ten gunste van deze oplossin
gen. 

OFFISIELE VOORSCHIRFTEN EN WAT DAARVAN 

TERECHT KOMT. 

Via de kernene~giewet is ook de admini
stratie geregeld.Eens per maand moet 
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er door de vergunninghouders (bedrijven, 
ziekenhuizen,onderwijsinstellingen,enz} 
aangifte worden gedaan bij de keurings
dienst van waren in het betreffende dis
tril:t.Die moeten het dan weer (ook maan
delijks) doorgeven aan een Hoofdinspek
teur van Volksgezondheid en Miljeuhygi
êne.De intentie van deze maatregel klinkt 
zo fraai:zo kan te allen tijde wox:den 
vastgesteld hoeveel radio-aktieve~stof
fen in het land aanwezig zijn,waar ze 
zitten en wat de aard van deze stoffen 
wel is .In geval van ongelukken (brand, 
verkeersongelukken,enz) is het handig 
dit te weten.Bovendien kan op deze ma
nier de ontwikkeling in het gebruik van 
deze stoffen worden gevolgd. 

En nu de praktijk: De IVAM heeft 5 we
gen bewandeld om te pogen er achter te 
komen hoe de radio-aktieve afvalstroom 
verloopt. 
a} via vergunningenstelsels 
b} via registratie keuringsdienst van 

waren 
c} via informatie uit openbare rappor

ten en dokurnenten 
d) via gesprekken met sektor stralingen 

van het Ministerie van Volksgezond
heid en Miljeuhygiêne 

e) via gesprekken met mensen van het 
Energiecentrum Nederland (sinds 
1970 bij kabinetsbesluit de aange
wezen vuilnisophaaldienst voor~radio
aktief afval} • 

Bij a) bleek het al een ondoenlijke zaak 
om veel te weten te komen.Deze vergun
ningen zijn niet openbaar (dit komt 
omdat men bang is voor bedrijfsspio
nage.De staat dekt het kapitaal dus 
ten koste van de openbaarheid) en je 
krijgt er alleen inzage in bij toe
stemming van de minister,indien je in 
beroep gaat.Overigens bevatten ze slechts 
summiere gegevens,waar je niet veel aan 
hebt. 
Route b} volgend brengt de grote puin
hoop aan het licht.De keuringsdiensten, 
die afhankelijk van het distrikt waar 
zij zich bevinden,vallen onder kontrole 
van B&W of de Generale Staten,moeten 
de registratie bijhouden.De vergunning
houders moeten een standdaardformulier 
invullen waarop aangegeven aan wie radio
aktieve stoffen zijn afgegeven en welke 
hoeveelheid.Verder houdt de dienst apar
te registratie bij van brandmelders en 
overige radio-aktieve stoffen.In een 
gesprek met mensen van de keuringsdienst 
van waren in Amsterdam en met Volksge
zondheid wordt toegegeven:"In de prak
tijk is van de registratie bij de keu
ringsdiensten aan de hoofdinspekteur 

niet veel terech·t gekomen ••. 
Dit wordt onder andere geweten aan: 
- gebrek aan werkkracht 
- on·tbreken van richtlijnen bij het behe-
ren van de registers 
- toename gebruik radio-aktieve stoffen 
Gevolg: er wordt geen totaaloverzicht 
meer qemaakt,al een jaar lang is er geen 
opgave meer bij de hoofdinspekteur (na 
dat eerder al de verplichte opgave van 
eens per maand naar eens per kwartaal 
was terug gezakt).Nu beperkt men zich 
alleen tot een globale kontrole van de 
lijsten welke de vergunninghouders in
vullen.Alleen grove verschillen kunnen 
eventueel aan het licht komen.Er is dus 
een grote wissel getrokken op de betrouw
baarheid van net bedrijf,dat met radio
aktieve stoffen werkt. 
Aangezien er 16 distrikten zijn voor 
deze keuringsdiensten,er onmogelijk in 
deze korte tijd vergunning verkregen kon 
worden,alles per distrikt uit te zoeken, 
is de IVAM niet verder gegaan in het na
pluizen. In de toekomst is er sprake van 
een nieuwe regeling met: 
- uniforme wijze van boekhouden( met kom
puter) 
-lokalisatie,hoeveelheid en soort radio 
aktieve stoffen. 
Belangrijke info~tiebronnen blijken dus 
de openbare rapporten en de jaarlijkse 
vergunning welke aanhet ECN wordt ver
leend.Want dan is de vicieuse cirkel 
rond.Het gaat wederom om globale gegevens. 
De studiegroep benadrukt trouwens nog 
eens duidelijk dit manko. 
Uit de gesprekken met Volksgezondheid en 
het ECN trekken ze de konklusie dat het 
open en eerlijke gesprekken zijn geweest 
en dat er van die zijde domweg niet meer 
info~atie te krijgen was,omdat die to
taal ontbreekt! 

NOG WAT GEGEVENS VAN HET IVAM. 

Samengevat nog wat juridiese aspekten: 
~ er is geen vergunning nodig voor de 
transporten naar Ymuiden,mits voldaan 
wordt aan de bepalingen betreffende ver
voer gevaarlijke stoffen over land,bin
nenwateren en spoor. 
- er is geen vergunning nodig voor 'het 
zich ontdoen van ' radio-aktieve stof
fen in de vorm van lozen in riool,bin
nenwater,beneden aangeven konsentraties. 
- Het ECN moet jaarlijks vergunning aan
vragen voor het dumpen 
- alleen radio-aktief afval wat niet op 
de 'zwarte lijst' staat (dwz kernsplij
tingsafval mag niet) komt voor dumping 
in aanmerking,mits er vergunning is af
gegeven. 
-die vergunning wordt verleend door het 



land waar het schip geladen wordt. 
-men is gebonden aan de aanbevelingen 
van de IAEA (International Atomie Ener
gy Agency- een VN organisatie). 
- bij het dumpen mogen geen militaire 
doeleinden worden gediend(het is dus 
duidelijk dat zowel de britse dumpingen 
van militaire atoomonderzeeêrs afkomstig 
afval,als het kleinste beetje radio-ak 
tieve verf van militaire vliegtuigen, 
dat -door de minister toegegeven- met de 
nederlandse dumping wordt meegenomen,in 
strijd zijn met hetgeen de IAEA als uit
gangspunt heeft!). 
- Verder is men gebonden aan richtlijnen 
en een telkens bij te stellen metode van 
dumpen uitgewerkt on het verdrag van Lon
den. 
- het schepenbesluit geeft aan wat de 
voorschriften zijn rond vervoer van ra
dio-aktieve stoffen per schip. 

EKOLOGIESE GEVOLGEN VAN STRALING. 

In het rapport wordt gesteld:straling 
afkomstig van radio-aktief afval is scha
delijk voor elk biclogies leven.Onder
zoek naar de soort schade en bij welke 
dosis effekten verwacht mogen worden 
verkeerd nog in zo'n pril stadium,dat 
je net zo goed kunt zeggen: er is nog 

niets bekend.Alles blijkt te zijn 
gebaseerd op meningen en veronderstel
lingen.Dat er verband is,is wel zeker 
en het rapport gaat daar wat dieper op 
in. 
Verschillende meningen naast elkaar: 
IAEA: In een ekosiesteem waarin ra
dio-aktief materiaal geloosd is,kun
nen alle individuen aangetast worden 
en is het moeilijk vast te stellen 
wat het gevolg hiervan is.Volgens de 
gegevens die we nu hebben hoeven de 
huidige nivoos van radio-aktiviteit in 
het maritieme miljeu geen reden tot 
zorg te zijn. 
GREENPEACE: Het is duidelijk dat 
dumping van radio-aktief afval een 
betwistbaar onderwerp is.Landen heb
ben de vrijheid genomen om oceanen te 

vervuilen met radio-aktief afval.De 
IAEA heeft maksima'$ gesteld aan het 
aantal curies dat gedumpt mag worden 
en landen houden zich aan die richt
lijnen.Maar definitieve antwoorden op 
de mogelijke lange-termijn effekten van 
zo'n vervuiling zijn er niet.Zolang we 
de gevaren niet kennen,moeten we geen 
risiko's nemen.Er is geen manter bekend 
om de zeeên te ontsmetten.Met het oog 
op het zeer uitgebreide nucleare ver
mogen in de toekomst is afvaldumping 
een spron in het duister en vormt een 
belangrijk argument tegen uncleaire 
energieopwekking. 
De Russiese wetenschapper Polikarpov: 
Hoewel er nog veel moet worden onder
zocht,kunnen we een belangrijke konklu
sie al trekken: verdere radio-aktieve 
vervuiling van zeewater is ontoelaat
baar. 

TOT SLCYr. 

Ik heb in dit artikel gebruik gemaakt 
van enkele hoofdstukken in konsept van 
het IVAM-rapport.Het kan zijn dat ik er 
in een volgende Radio-aktief nog op te
rugkom. 
E'n enkele alinea wil ik hier nog weer
geven: 
"Terwijl de maksimaal toelaatbare stra
lingsdosis in Nederland op 500 millirem 
per jaar is gesteld (voor mensen ouder 
dan 30 jaar),mogen chauffeurs betrokken 
bij het vervoer van radio-aktief materi
aal 30 millirem per week ontvangen. 
In de dumpingsvergunning (1979) staat 
dat lossers en laders bij Ymuiden en ook 
het scheepspersoneel aan een'laag als 
redelijkerwijze mogelijke' dosis mogen 
blootstaan,met als maksimum grens 1500 
millirem per dumpingsoperatie,die mees
tal een week duurt.Zeker omdat het hier 
om een zo kort tijdsbestek gaat,kunnen 
we hier van een ongehoord hoge dosis 
spreken!" 

en dan volgt de stelling: 

"Gezien het feit dat de stralingsnormen 
regelmatig veranderen, en dat sommige 
vanwege hun beroep een hogere dosis mo
gen ontvangen,kunnen we konkluderen dat 
het lang niet zeker is,dat deze normen 
een voldoende bescherming van de gezond
heid waarborgen." 

Ginjaar heeft in een brief aan de Tweede 
Kamer,waarbij hij de dumpingsoperatie 
van 1980 aanondigde o.a. gezegd: 
"Het laag en middenradio-aktief afval 
wordt nu nog gedumpt in de Atlantiese 
Oceaan.Dit is echter een vrij bewerke-
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lijke metode,en elk jaar neemt de hoe
veelheid afval sterk toe.Het opslaan in 
zoutkoepels is een goedkope en volqens 
sommige ook })eter alternatief." 

Ja hij is minister van Volksqezondheid 
en Miljeuhyqiêne en qeldt voor hem 
ook slechts het qeld! 

Henk Korstjens. - - - -

Zaterdag 

mez • 24 

actiedag l]muiden • 

• · · )II.S . "'~~~~~ . .,;.IIR/(FF~ 11 
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Minister vraagt 
Hoogovens mede -
werking dumpingen 
Radio-actief 
afval 

IJMOND - VertepnwoorcUcers 
van bet IDIDJsterle van volkap
zondheld en m.llleubJ'ctëne zijn on· 
derbandeliDpn met Boopveus be
connen over de vraq of dit Jaar 
weer rebmik mar worden re
maakt van de bavenlaciUtelten 
van bet staalbedrijf om vatea met 
radio-actlef afval te verladen. 

Bet mlalsterle was tot dese 
stappen gedw:oqen nu duldeUjk Is 
geworden dat dit jaar ook Zwitser
land djn radio-actlel afval weer 
vla Nederland la de Atlanüsebe 
Oceaan wil dumpen. Bet afval uit 
Zwitserland wordt aanpvoerd per 
trein. Vorlr jaar welprden 
werknemers van de alelellar rail~ 
vervoer van Boorovens iedere me
dewerklar aan bet verladen van 
bet radio-actlef afval la de baveus 
van Boor~veus waardoor bet Zwit
sene afval aiet vla Nederland koa 
worden afgevoerd. 

De actlegroepen la de IJmond 
die deb de laatste jaren duidelijk 
venet bebbea tecen de dumplap
praktijken la de. Oceaan hebben 
ook voor dit jaar weer de krachten 
cebundeld. Naast protestactles tij
dens de overslagwerkzaambeden 
staat bet nu ook vast dat op 24 met 
van dit iaar in U mulden een inter-
.._uonale actiedag ui worden ce
orpaiseerd deer bet samenwer
kluesverband •• Geen atoomafval in 
zee: kemeneme nee". 

De acties tegen het dumpen van 
het atoomafval in de Atlantische 
Oceaan waren midden 1979 het ge
sprek van de dag in de IJ mond en in 
het werk van de Stroomgroep Haar
lemiiJmond. staat de dumping nog 
steeds centraaL NaUwelijks waren 
de acti~s tegen het overladen in IJ
muiden en tegen de dumping in zee 
achter de rug of de nabespreking 
begon. Het afgelopen najaar stond 
in het teken van de discussie over 
de actiestrategie en het vraagstuk 
van geweld. Begin dit jaar werden 
de eerste aanzetten gegeven voor de 

activiteiten rond de dumping van 
dit jaar. Ter voorbereiding op de 
juridische procedures rond. de 
dumping in 1980 hebben de 
Stroomgroep HaarlemiJJmond, 
Greenpeace, de Werlcsroep 
Noordtee, de Vereniging Milieude
fensie en Natuur en Milieu zich ver
enigd in de werkgroep Laag- en 
midden radio-actief afval. 

Ginjaar 
Deze groep heefteind januari van 

dit jaar een eesprek met· de 'ver
antwoordelijke minister Ginjaar 
van volkseezondheid en milieuhy. 
giëne eehad. Uit dit eesprek werd 
de actievoerders duidelijk dat de 
minister van plan is om de dumping 
dit jaar te laten verloDen vobzens 

Een archieffoto uit 1978 an op 
het terrein van Hoogovens de 
vaten gelost mochten worden .. Oe 
vaten op de wagens werden aan
gevoerd vanuit het Noordholandse 
Petten. 

het draaiboek van 1978. Dat bete
kent dat in juni van dit jaar radio
actief afval uit België, Nedeliand 
en Zwitserland via IJmuiden naar 
de Atlantische Oceaan wordt 
gevaren. 

De minister maakte beklmd dat 
er zodanige afspraken met Zwitser
land zijn gemaakt dat dit jaar het 
afval weer via Nederland gedw.npt 
zal worden. 

Met het af\'8luit Zwitserlandzijn 
in 1978 nogal wat problel1lell ge. 
weest. In dat jaar werden in allerijl 
ruim 200 vaten uit het ruim van het 
dumpingsschip verwijderd omdat 
enkele vaten radio-actieve v.loeistof 
bleken te verliezen. De vaten 
werden naar het Energiecentrum 
Nederland in Petten overgebracht 
waar zij na een behandelmc vorig 
jaar naar de Atlantische Oceaan 
werden gevaren. 

Mede naar aanleiding van deze 

!ekkage-goschiedenis weitierden 
werknemers van de afdéüa& rail
vervoer van Hoogovens vorig jaar 
nog treinen met radio-actief afval 
uit Zwitserland te verladen en dat 
leidde er toe dat voor de afwer uit 
Zwitserland werd uitgewelrs AIUU' 
het Belgische Zeebrulî(.5[e. terwiil de 

vaten uit Nederland en België met 
vrachtwagens vanuit Petten naar 
het in het Spuikanaal afgemeerde 
vrachtschip werden vervoerd. 
Hoogovens had vorig jaar door de 
acties van de werimerners geen be
moeienis met het transport. 

Dit jaar wil het m.ihisterie toch 
weer proberen om van de havenfa. 
ciliteiten vm Hoogovens gebr.Uk te 
maken. maar het bedrijf zal ver· 
moedelijk eerst de mening van de 
werknemers van de afdeline rail
vervoer peilen vo.:>rdat zij toezeg. 
gingen aan het ministerie doet. 

Actiedag 
De Stróomgroep HaarlemliJ

mond heeft het plan opeevat za. 
terdag 24 mei in IJmuiden een ac· 
tiedag te organiseren; een anti
kernenergiEdag met name eericht 
tegen het dWJlper. van atoomafval 
in zee. Deze zaterdag in IJmuiden 
moet volgens .de orpniatorm 
worden gezien als een logisr.h ver
volg op de internationale Pin.'ater· 
acties vorig jaar in Gasaelte. Doel 
en Kalkar •. Om voor een zo breed 
mogelijk publiek aanspreekbaar te 
zijn, gaan de gedachten van de 
Stroomgroep uit naar een demon
stratie en een ~estatie. Door de 
afwezigheid van het ·transport 
krijgt de demonstratie een loutet 
symbolisch karakter. Wat betreft de 
mànifestatie denkt de Stroomgroep 
naast een uitgebreid cultuurpro
gramma .ook aan discussie, ten
soonstellingen en een informa
tiemarkt. terwijl zeker een kinder
programma niet mag ontbreken. 

Voor de organisatie van deze ac
tiedag heeft de Stroomgroep Haar· 
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temliJmond met enkele andere ac· 
tiegroepen het samenwerkinlsver· 
band ,.Geen atoomafval in zee; 
kernenergie nee", in het leven ge. 
·roepen. Van de zijde van politieke 
partijen, milieugroeperingen en 
kerken hebben zich tot nu toe 90 
organisaties en-groepen aangemeld 
die in dit samenwerkingaverband 
mee willen werken. 

Onderzoek 
Naast de voorbereidingen van 

deze actiedag en de voorberei· 
dingen van de juridische acties 
tegen deze dumping houdt de 
werkgroep Laag en Midden-radio
actief afval zich ook bezig Jllet on
derzoek naar de herkomst van het 
radi<Htctieve afval. · 

Minister Ginjaar heeft vorig jaar 
tijdens verschillende vraagge
sprekken de nadruk gelegd op het 
grote aandeel onschuldig 
ziekenhuisafval (watjes, proefjes en 
injectienaalden). Een groep stu
denten van de Interfacultaire 
Werkgroep Milieukunde van de 
Unive~iteit van Amsterdam is, 
mede op aandrang van de 
werkgroep, met een onderzoek 
naar de herkomst van het afval be
gonnen. 

Raad nooit betrokl{en 
bij voorbereiding 
van dumping 

VElSEN- Tijdeus eea ver· 
pderiac vaa de commissie 
al. gemene zaken beeft·= meester P. · J. Mol 
gisteravond duidelijk p. 
maakt dat de raad· aoolt la 
een vóoroverler biJ de vêtor
bereldiac vaa bepleltliDa' en 
beschei'ID.IDc vaa traasport 
en overslac van radio-actief 
afvalmaterlaai zal worden · 
betrokken. 

De raad zal zich volp1111 
Molendijk alleen na het ac
beuren over de pbele J&DI 
van.saken kunnen. uitspreken. 
Ondanks aaadrlnpn la 
tweede instaatle vaa PvdA· 
fractievoorzitter A. 
Schiltmeljer die dch re
steund wist door mevrouw C. 
Maes-Janssens (1)'86) bleef de 
beer Moleadljll op 0 
staadp•t staaa.. 

Hllet lal voor 01111 eea ver
solall vaa ......_. blljvea", 
ald• de bUI'I'eJDeester die 
een pspnk met de nad na 
aftoop altijd moplijk ••tte 
maar naar vorea bracht dat 
er la d .. aaak voor beiD ook 
cnmsea • waar bU alet · 
overlaeeaaaq. 

De comm1uie Dehandelde lilteJ'Io 
avond o.a. een aanvullende notitie 
wn de ·pontte aan de burlemeeater 
owr cJe aana van 2aken rond cle 
dumpjnc van het ndt....UeY. afval 
vorûl jaar vanuit cle haven van U· 
mufaen. Hoewel cle notitie een ,._ 
heim Jtuk ia en blijft. werd. het pa
pier wel tijclena een openbare verp. 
deriQ behandeld. 

De heer Reichenfeld (PvdA) wUde 
wn bulpmeester Molendijk weten 
waarom wn ri,Jbweae U mulden all 
vertrekplaats ia pkozen, maar c:le 
beer Mólenclijk lllOIIt bekennen clet 
hij cllt ook niet wilt 

,.Daar kunnen wiJ alleen maar 
naar alaen", alelus Molendijk clie 

ook teeen antwoord kon aeven op de 
vrua of er cllt jaar wederom vanuit 
Umu.iclen afvalnaar de Atlantischf> 
Oceaan zal worden verscheept. Wel 
zijn er nu beteze apraken met bet 
ministerie van volkaaaondheid ,.._ 
maakt omtrent de eventuele voo~· 
reidin&en van. een deqelijic 
transport. 

De CDA'er W. K.~t-man vroeg de 
heer Molendijk om bij een eventueel 
nieuw transport in ieder pval de 
zaak te bespreken met de ac· 
tiepoepeDo Koopman stelde dat ook· 
de &eJD"lite kan leum van de 
ideeën van de actiegroepen, maar 
weer moest de heer Molendijk de 
raaclaleden meedelen dat er grenzen 
aan de versèhWende contacten zijr,. 

.,VOJ:ia jaal· hebben wij met de ac
tlelf08Pell coNact Jehad, maar wij 
kunnen. ·l)iet .de politie en de ac· 
tiepoepen bij elkaar zetten. De ac· 
tiepoepen houden het recht om be· 
paa1ch laken biJ verrassing . te 
doen", aldus Molenclijk; die er aan 
toevoeccte dat ook de politie het 
vertUiinCselement aebruikt. 

,,Er Jit Val) beide kanten een spel· 
elernent in. maar al en toe kan het 
emat zijn. Beide partijen weten zich 
aan een bepulde crens &ebonden". 
alelus cte heer Molenelijk die swld~ 
clat zowel de ~tie a1a de actievoere · 
den Jich voftl jaar Joecl aan de on-: 
derlinaaemuktè afapraken hebben 
phoudeb. 
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INTERNATIONALE KONFERENTIE 

VERSLAG VAN. DE !N'fERNATIONAT .• :e KONFERENTIE 
TEGEN A'l'OOMENERGIE. 
18··20 JANUARIE 1980 TE MUUfEIM. 

Ik wil hieronder een kort verslag. doen 
van de afgelopen internationale konfer
tie van de anti:-kernenergiebeweging. 

Het karakter van de bijeenkomst was dat 
van een koördinat~e vergadering.De Qewe
ging __ C]áat. ervan uit dat el.ke beweging éen 
eigen beleid heeft.Eenzelfde situatie 
als hier landelijk is: elke plaatselij~ 
ke stroomgroep heeft zijn eigen autono
·mie. 
Tijdens het weekend is er gewerkt in 
werkgroepen en zijn er plenaire bij-
eenkomsten geweest.Besluiten werden 
alleen aangenomen als de overgrote meer
derheid van de· aanwezigen achter het 
voorstel.stond.Hierond~r _in telegram
stijl de uitkomsten van enkele werk
groepen-: 
I.Uraniumwinning en transeort. 

Er werd in de werkgroep vastgesteld 
dat de winning en het transport van 
uranium een ·internationaal ~hema moet 
zijn, omdat dit direkt ~erbonden is 
met de atoomt~wapening { in het pro
ces vari kernenergiepr~Auktie komt per 
defi.ni tie n.ateriaal· vrij dat voor 
atoomwapens gebruikt kan worden).Èr. 
~erd dan oot< voorgesteld om al bij de 
bron ons protest te beginnen: 
~stop de·uraniumwinning: 
-geen in- en export van·uranium. 
Dit betekent dat de infor1na:tie over 
de uraniumwinning en het vervoer in 
Europa verbeterd moet worden.Samen
werking met de tegenstandex·s van de 
uraniumwinning, waaronder delen van 
de Australische vakbeweging, ,."elke n1oet 
~eidep tot.akties in Europa tegen de 
invoering van uranium (blokkades, 
stakingep, etc.). · 
2. Toegèstane. stralingsdosis radio
aktiviteit _in_ Euro~_>~.· -·-

Er is een rapport verschenen 
( IC.RP26) ter advisering van de EEG
landen .over de maximaal toegestane 
stralingsdosis.Hierin wordt gesteld.dat 
de toelaatbare dosis in Europa ver
hoogd moet worden. Wat bete~ent dat 
men hier tot nu toe te voorzicht~g is 
geweest. Het ligt voor de harid te ver
onderstellen, dat··deze ver·ho_ging 

nodig is om Europa geschikt te Jnaken 
voor de snelle kweekraktor en· het op-· 
werkingsproces.Hiérover moet in Eu
ropa meer informatie worden verspreid, 
samengaand met·het uitoefenen van druk 

, op het.Europese Parlement om dit 
rapport niet aan te nemen. 

3. Rel-atie vakbew~il1<;tatoombèweging. 
Het_gaat hierbij om ~en dubbele re
latie.~ls we samen willen werken dan 
moeten we ons ook ~e:zighouden met de 
arbeids-situatie in·de kernenergie
industrj.e, zoals verbet.ering en kon
trole van de arbeidsomstandigheden 
in de atoomenergie-industrie. 
We zullen moeten voorkomen dat de 
dreigende werkloosheid tengevoige 

' 

.. van sluiting van centrales tegen 
ons kan worden~gebruikt.OVer deze 

. zaken is nog weinig diskussie ge
weest in de beweging.Daarom kon een 
leus als: "geen chantage met werk·
loosheid;voor een 35-urige werk
week'' nog niet aangenomen worden. 
Als de vakbeweging·mee wil doen in 
de st.rijd tegen de. kernenergie, dan 
zullen we haar strijd ook moeten 
ondersteunen. 

4.Akt1.lele thema'.s. 
ZWEEDS . RÈFËRËNOOM. 
Op 23 maart a.s. wordt een re.fe-

. :r·end'Wil over. kernenergie gehouden 
in Zweden. 
Er-zijn 3 keuzemogelijkheden: 
~de konser•1at.i.even ste l.len voor het 
kernenergieprogramma uit te breiden. 
-de sociaal-demokraten en liberalen 
willen het programma wel uitbreiden, 
maa~ Onder staatskontrole en tevens 
willen ze het programma op langere 
termijn· afbreken. · 
-de 'Nee Bedankt' beweging eist 
stillegging van de cent:rales binnen 
10 jaar,stopzetting van de 
proefboringen, de uraniumwinning en 
de export van nuk.leair.e technolo
gie.Deze eisen worden ondersteund 
(loor een breed skala van orga.nisa
·ues. 
(Aan h~t belang van zo'n referen-
dum moet niet een te grote waarde 
worden toegekend,omdat een soo:ctge11jk 
referendum in Oos-tenrijk leidde tot 
een afwijzi.ng van het kernenergie-

.progràm, terwijl dit nog steeds 
wordt doorgezet. 

REPRESSIE. 
In het najaar zal er een interna ... 
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tionale bijeenkomst worden gehouden 
rond het thema repressie.De bijeen
komst wordt door de Belgen georgani
seerd en is dus in Belgiê. 

DE INTERNATIONALE LEUZEN VOOR DE 
INTERNATIONALE PINKSTERAI<TIES ZIJN 
DIT JAAR: 
-STOP KERNENERGIE 
-WEG MET DE KERNBEWAPENING 
-VOOR VOLLEDIGE WERKGELEGENHEm 
-VOOR ENERGIE-BESPARING 
De laatste leus zullen wij hier niet 
overnemen, omdat deze te veel over
eenkomt met de leuzen van het kabinet. 
Binnen de kernenergie-beweging wordt 
met deze leus heel wat anders be
doeld: o.a. het opvangen van niet 
gebruikte energie bij bedrijven, etc. 

PINKSTERAI<TIES. 
Er is besloten om de ontwikkelingen 
van vorig jaar door te zetten en ook 
dit jaar met pinkstaren internationaal 
protest tegen kernenergie te organi
seren. Wat er precies gaat gebeuren 
is nog niet bekend. 
In de USA wil men opnieuw proberen 
om het bouwterrein van de centrale 
bij Seabrook te bezetten. De vorige 

keer (sept. '79) is dit falikant 
mislukt. 
Over het algemeen ligt het aksent 
meer op decentrale akties. 
In onze regio wordt er op 24 mei 
een anti-kernenergie-dag georgani
seerd en zUllen er in juni aktivi
teiten georganiseerd worden tegen 
de dumping van radio-aktief afval 
in zee. 

INTERNATIONALE PROBLEMEN. 
Bet bovenstaande verslag geeft ver
moedelijk de indruk dat er een 
goed internationaal kontakt is. Dit 
is echter maar schijn. De konferen
tie was een opeenvolging van chao
tiese momenten. Een verslag van de 
werkgroep over internationale samen
werking werd niet besproken. De 
oorzaak daarvoor is zeker de ver
deeldheid over hoe de beweging opge
bouwd moet worden. Toch zal er een 
betere koördinatie moeten komen om 
affektiever te kunnen werken en met 
meer resultaat. 
Maar wat dat betreft is de interna
tionale situatie een weerslag van 
de situatie in Nederland. 

Berrie Beesen. 

Uit Wise jan/febr •ao. 

IS ER OOK EEN KERNENERGIE-DISKUSSIE 
IN DE DDR? 

De synode van de protestantse kerk 
van Mecklenburg in oost duitsland 
heeft een openbare diskussie "over 
de mogelijkheden en gevaren van een 
vreedzaam gebruik van kernenergie" 
geeist. Dit initiatief werd genomen 
nade konferentie van de wereldraad 
van kerken, die afgelopen zomer in 
Boston, USA, gehouden werd. 
De afgevaardigde van oost duitsland 
stelde op de konferentie, dat centrales 
in dichtbevolkte gebieden een poten
tieel gevaar voor alle vormen van 
leven vormen. 
bron: Tageszeitung 6-11-'79. 
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HET ENERGIE KOMITEE ZEELAND TREKT UIT DE OPSTELLING VAN DE TWEEDE KAMER DE 
KONKLUSIE DAT ZEELAND NA SLUITEN VAN DE KERNCENTRALE MET 350 TON KERNSPLIJ
TINGSAPVAL WORDT OPGESCHEEPT. UIT BET J!EIT DAT VOLGENS DE INVESTERINGSPLAN
TOT 1987 35 MILJOEN WORDT UITGETROKKEN VOOR DE BOUW VAN EEN BUNKER VOOR BE
STRAALDE SPLIJTSTOFELEMENTEN LEIDT BET KOMITEE AF" DAT DE TIJDELIJKE OPSLAG 
EEN ZEER LANGDURIGE" ZONIET DEFINITIEVE ZAL WORDEN. 

DAAR DE REAK!!OR ONVOLDOENDE VEILIG IS" DE OPWERKING VAN HET AFVAL EEN ZEER 
GEVAARLIJKE ZAAK IS EN DE DEFINITIEVE OPSLAG VAN BET AFVAL OP GROTE PROBLE
MEN STUITJ MAG DE KERNCENTRALE IN BORSSELE NIET LANGER BLIJVEN DRAAIEN. 

GEEN KERNENERGIE IN NEDERLAND STOP BORSSELE 

DEMONSTREER MEE OP 26 APRIL IN MIDDELBURG DEMONSTREER MEE OP 26 APRIL 

De stroomgroep HaarlemliJmond wil weer enkele bussen huren. Laat tijdig 
weten of je meegaat. 
Opgeven bij: Gerrit Kwekkeboom 

Henk KOrstjens 

VAN DIE DINGEN! 

26 ·APRIL 
Op 26 april vindt in Middelburg een lande
lijke demonstratie plaats, onder de leuze 
"Geen kernenergie in Nederland~ Stop 
Borssele". Waarom? 
In Borssele (Zeeland)· draait sinds 1973 
de eerste en enige kommerci~le 
kerncentrale in Nederland. 
Zij is daar indertijd neer-

aan deze energie-vreter. De prijs die Pé
chiney moet betalen is veel lager dan de 
kostprijs (volgens PZEM 3 cent per kWh 
volgens het Energie Komitee Zeeland is 
de werkelijke kostprijs eerder 12 cent). 
Dit betekent een jaarlijkse subsidie van 
200 miljoen, die wordt opgebracht door de 
particuliere electriciteits-afnemers. 

gezet doór de PZEM (Provinciale Zeeuwse Het verzet tegen de centrale wordt steeds 
Electriciteit Maatschappij), om de franse groter. Vorig jaar, na de ramp in de Three 
aluminiumfabriek Péchiney van 'goedkope' Mile Island kerncentrale demonstreerden ca 
atoomstroom te voorzien. Tweederde van de 5000 mensen tegen de kerncentrale en in 
electriciteit die in de kerncentrale van het algemeen tegen kernenergie •. 
Borssele wordt geproduceerd, wordt geleverd De kerncentrale in zeeland is van hetzelfde 
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type als haar boze en opstandige ~uster 
en -hoewel daarmee nog n.iet is gezegd dat 
ze even gevaarlijk is als die in Har.risburg 
moet een ramp in Borssele (en in Nederland) 
niet uitgesloten worden. Het noodkoelsysteem 
dat ook in Borssele wordt toegepast, bleek 
bij proefnemingen in de VS in meer dan 50% 
van de gevallen niet te werken. In Borssele 
zelf funktieneert het noodkoelsysteem ook 
niet al te best. Onlangs werd belend dat in 
januari 1978 de noodkoeling en i ge tijd onklaar 
was door vastzittende kleppen. ln het Harris
burg-drama speelde hetzelfde mankement een 
grote rol. 

Na maart 1979 is duidelijk geworden dat de 
officiële rapporten, zoals de 15.000blad
zijden tellende Rassmussenstudie, de kansen 
op -een groot ongeluk veel. te optimisties heb
ben geschat. Het menselijk tekort speelt een 
grote en niet uit te schakelen rol en bepaalt 
daardoor de grenzen van het technies kunnen, 
automatisering en computerbesturing kunnen 
eenvoudigweg geen oplossing bieden, omdat 
de daarmee gepaard gaande technologie 
onderhevig is aan 's mensen falen en feilen. 

De laatste maanden is de reaktorveiligheid 
door voorstanders van kernenergie als argu
ment gebruikt om Borssele open te houden. 
Dit oneigenlijke argument -de reaktor is im
mers nooit veilig!- wordt gehanteerd, om 
het akute afval probleem "af te dekken". 
In de reaktor van een kerncentrale bevinden 
zich spl ijlstofstaven die uranium bevatten. 
Bij de beschieting van de staven met neutro
nen -dat zijn ongeladen deeltjes die zich in 
de kernen van atomen (atoom= het kleinste 
deeltje van een element dat nog de eigen
schappen van dat element heeft)- komen er 
nieuwe neutronen vrij uit de uraniumkernen 
plus warmte, radlaaktleve straling en afval
stoffen. Juist dit afval blijkt een groot pro
bleem te zijn: het blijft zeer lang giftig, 
soms wel vele tienduizenden jaren! 

Het spreekt vanzelf dat zulke levensgevaar
lijke ~toffen nooit met mens, dier en plant 
in aanraking mogen komen. De regering 
denkt daar anders over. 
1) Elk jaar worden er vaten radio-aktief 
materiaal, afkomstig van laboratoria,ziek
enhuizen en kerncentrales, vanuit IJmui
den verscheept, om vervolgens gedumpt 
te worden in de Atlantische Oceaan. Dat 
deze vaten niet al te sterk zijn, bleek in 
1978 toen tientallen zwitserse vaten al tijdens 
tijdens het transport naar nedertand 
lekten. 
2) Hoewel serieuze geologen menen dat een 
onderzoek yan minstens 10 jaar noodzakelijk 
is, teneinde iets te kunnen zeggen over de 
(on)geschiktheid van zoutkoepels in het 
noorden des lands om afval in op te bergen, 
sfelt de regeering zich op het standpunt 
dat men na enkele proefboringen, d!e zo'n 
twee 'jaar. beslaan, wel een geschikte zout
koepel zal vinden. Toch is de regering min 
of. meer huiverig geworden t~a.v. deze 'op
lossing'; om de protesten tegen de proef
boringen en dumpi-ng in Groningen en Drente 
te omzei Jen is nu geld beschikbaar gesteld 
voor onderzoek van de zoutvoorkomens onder 
de Noordzee ••• 
En als dat niet doorgaat? Ach, dan kan de 
troep altijd nog zo in zee gesmeten worden! 

Op korte termijn is er geen mogelijkheid om 
het afval te dumpen. Dit betekent dat het 
afvéll van de twee_kerncentrales, die in Ned
erland staan, plus het afval dat in Petten 
wordt geproduceerd, zich alsmaar ophoopt. 

De Dodewaard-centrale draait volgens de 
plaatselijke stroomgroep illegaal. 
Vanaf de maand apr i I zal het aantal uitge
werkte splijtstofstaven dat in de centrale 
zelf wordt opgeslagen, groter zijn dan de 
hoeveelheid waarvoor vergunning is verleend. 
Het afvalprobleem hier is het gevolg van de 
weigering van de engelse opwerkingsfabriek 
te Windscale (hier wordt het afval geschift 
in enerzijds uranium en plutonium, dat dan 
opnieuw als splijtstof in een kerncentrale 
kan worden gebruikt- echter ook kan het uit
erst giftige plutonium worden gebruikt voor 
het maken van atoombommen[- anderzijds 
blijft er het gevaarlijke kernsplijtingsafval 
over, dat verder opgeslagen moet bi ijven), 
om nog langer gebruikte nederlandse splijt
stof op te slaan. "Ingewijden maken zich 
zorgen over problemen die op de lange duur 
kunnen ontstaan als het koelbassin overbe
last raakt"(Volkskrant 11/3/80). 

Ook de PZEM zit met het afval omhoog. In 
1978 heeft ze een geheim en zeer onvoor
delig kontrakt gesloten met de franse 
firma Cogéma, die de enige kommerciële 
opwerkingsfabriek bezit. Door dit kontrakt 
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moeten de uitgewerkte spl Utstofstaven lan
ger dan voorheen bij de kerncentrale worden 
opgeslagen. Oorzaak is dat de opwerkings
fabriek met gigantische technische proble
men kampt. Er zijn vele lekkages in lei
dingen en installaties. Die hebben tot gevolg 
dat geelten van bestaande fabrieken niet 
meer voor levende wezens toegankelijk 
zijn 'en daarom dichtgemetseld worden. 
(Zie voor een beschrijving ván de erbar~ 
me·lijke arbeidsomstandigheden, die tot vele 
akties van de franse vakbonden CFDT en CGT 
geleid hebben: "De Atoomstaat", van Robert 
Jungk). 

De tweede kamer w-i I de afloop van de "maat
schappelijke diskussie" afwachten alvorens· 
er toestemming gegeven wordt voor het kon
trekt. 
Het parlement weigert dit omdat in .het kon
trakt staat, dat de PZEM het afval dat vrij.:. 
komt bij het opwerkingsproce$, terug krijgt. 
In het uit La Haque _terugkomende afvql'l?e
vindt zich nog ca 3% van de oorspronkeJijke 
hoeveelhe'id plutonium. Dit afval is dan ook 
gevaarlijker dan tot nu toe werd aangenomen 
en zal voor extreem lange tijd moeten worden 
weggeborgen. Bovendien kpmt niet alleen het 
kernspl ijting$afval terug voor opslag, maar 
ook een gedeelte van de in de toekomst te 
ontmantelen installaties en gebouwen van de 
opwerkingsfabriek téCape La Haque. 

Er wordt met dit kontrakt een rechtstreekse 
stap gezet in de richting van een plutonium
ekon9mie. Inmiddels is duidelijk geworden, 
dat de PZEM de eerste in La Haque opge
werkte hoeveelheid plutonium, achter de rug
·gen van de nationàle en provinciale vertegen
woordigers om, heeft verkocht. om te gebruiken 
in de snelle kweekreaktor te Kalkar! 
Daarnaas~ is de PZEM med~plichtig .aan de 
imperialisti-sche politiek van de franse reger
ing, die het plutonium nodig heeft voor de 
atoombommen van het franse leger. 
Daarvoor is er een nieuwe opwerkingsfabriek 
ontworpen. Nu is de prijsontwikkeling van 
dit soort zaken -reusachtig en daarom moeten. 
de kosten zoveel mogelijk over andere landen 
verdeè!d worden. Naast de fabriek waarin de 
PZEM deelneemt komt. een fabriek voor uit
sluitend-frans ·gebruik. 

Maar nog altijd hoopt het afval zich op .. De 
PZEM staat .met haar rug tegen de muur. T ech
nici hebben een uitweg gevonden in de zoge
naamde KOMPACTOPSLAG. Oit houdt niets 
anders in dan dat men de uÜgewerkte splijt
stofstaven in de koelbassins dichter bij elkaàr 
brengt, opdat de beschikbare ruimte groter 
wordt. Elke uitgewerkte brandstofstaaf geeft 
nog lange tijd warmte af. Hoe meer staven 
men opslaat ·en hoe dichter ze bijelkaar han
gen,. des te groter de gevaren bij het uitval.:. 
len van·de koeling zijn! Eind februari heeft 
een kamermeerderheid (CDA, VVD en het 
grootste deel van de PvdA-fraktie) echter in 

. gestemd met het wetsontwerp dat de mogelijk
heden voor de opslag van afgew~rkte brand
stofelementer') in Borssele vergroot. Een 
motie van D'66.tegen vergünning voor kom
pactopslag (met het merkwaardige argument 
dat 'Borssele voorlopig over voldoende op:... 
slag kapaciteit beschikt') werd slechts ge
steund door PSP en PPR. 

Jaap Wollenstein 
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HOE EEN VRIENDELIJK GLIMLACHENDE EN ENERGIEBESPARENDE REGERINGE VIA MAAT
SCHAPPELIJKE DISKOSSIES EEN BREED KERNENERGIE-PROGRAMMA AL AAN HET UITVOEREN 
IS ••••••••••••• OF HOE WE AL DISKUSSIEEREND OM DE TUIN WORDEN GELEID. 

De brede maatschappelijke diskussie 
(BMD) is het antwoord van de regering 
op het sterke verzet tegen het kern
energie-programma door de anti-kern
énergie-beweging (AKB). Er is al 
gekozen voor kernenergie: en die keus 
is meermaals bevestigd: de uitbreiding 
van de uc bij Almelo, en nu weer de 
voortzetting van Borssele. Het kabinet 
Van Agt wil het kernenergie-program 
zo snel mogelijk uitvoeren, maar ze 
wordt hierin hinderlijk gestoord door 
de AKB. 
oe BMD moet dit brede verzet proberen 
fn te dammen. In het BMD-voorstel 
staat dan ook te lezen dat vooral 
"ongegronde emoties" en "ondeskundig
heid bij het publiek" de verklaring 
vormen voor de grote ongerustheid.bij de 
bevolking over de gevaren van kern
centrales. De BMD zal op een deskundige 
manier duidelijk maken dat die een~ 
trales veilig zijn. Ptmt uit. Yan een 
werkelijke diskussié is geen sprake: 
het kernenergie-program wordt al uit~ 
gevoerd. 

DE WERKWIJZE VAN DE BURGELIJKE DEMO
KRATIE. 
De opzet van de diskussie maakt de 
bedoelingen wel duidelijk. De BMD 
komt onder kontrole van enkele "wijze 
mannen", die worden bijgestaan door 
deskundige adviseurs, in een stuur
groep, die bepalen welke informatie 
verspreid gaat worden. Natuurlijk 
ook tegen-informatie van de AKB. 
Maar die zal worden ontkracht door 
wetenschappelijke argumenten. Uitein
delijk is de hele BMD alleen bedoeld 
om het volk gerust te stellen en al
thans een groot gedeelte het idee te 
geven dat kernenergie zo slecht nog 
niet is. Want een referendum wordt niet 
gehouden. Het kabinet beslist samen 
met het parlement (ma4r dat beslissings
recht is al lang uitgehold: de beslis
sing over Almelo was al genomen, door
dat afspraken al zo vast lagen dat 
ze niet meer teruggedraaid konden 
worden). 
wat voor diskussie? 
De diskussie die plaatsvindt, vindt 
plaats binnen het gezichtsveld "an 
de regering. De globale doelstelU.ngen 
van het sociaal-ekonomies beleid vor-

men volgens het BMD-voorstel het 
uitgangspunt. Daarom mogen wij zowie-
zo niet meedoen aan die poppenkast, want 
dat raamwerk kan nooit ons raamwerk 
zijn. 
Kernenergie wordt gerechtvaardigd 
door de snelle groei van de energie
behoefte en de uitputting van 
energiebronnen. Inderdaad het gaat 
goed fout met hoe deze maatschappij 
draaiende wordt gehouden ten koste 
van alle natuurlijke bronnen en de 
onderdrukte volken van de derde wereld. 
Maar het is niet onze keus. Het is de 
dwang van de cijfers, van de winsten, 
die leiden tot enorme verspilling van 
energie. Milieuveiligheid en energie
zuinigheid ~ijn voor ondernemers 
kostenfaktoren die liever weggelaten 
worden of als het moet via de prijzen 
op ons worden afqewenteld. Want zo 
zijn ze ook wel weer. 
En de staat denkt in die trant mee: 
een enorm wegennet stimuleert meer 
auto's en de auto-industrie in plaats 
van goed en goedkoop openbaar vervoer. 
Kontrole op de energie-verslindende pro-
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dukten is er niet. En dat proces 
wordt versterkt door de kernenergie. 
Het vereist steeds meer centralisering, 
steeds meer bewaking, steeds meer tech
nokratisering. Wat duidelijk wordt is 
dat als we niet willen dat we dan te
gen elke vorm van centralistiese 
energieplanning zullen moeten zijn. 
De energieproduktie en het gebruik 
zal gekontroleerd moeten kunnen worden 
door de gebruikers. De produktie en 
het gebruik zullen gedecentraliseerd 
moeten worden. Dan pas is er een garantie 
dat we kunnen overleven. Dan weten 
we waar we aan toe zijn. Maar dan is de 
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kapitalistiese logika en demokratie-op
vatting al lang aangetast en voorbij 
gestreefd. Daarom kan er voor ons 
geen BMD zijn, is er ons de strijd voor 
andere energiebronnen. Zonne- en wind
energie, die we zelf onder kontrole kun
nen houden: gedecentraliseerd op basis 
van behoeften en niet op basis van 
winst. 
Daarom moeten we afdwingen dat het kern
energieprogramma nu qestopt wordt 
en dat tegelijk op grote schaal het 
verdere onderzoek naar andere energie
bronnen wordt gestimuleerd. 

Ib III()O zq/ leJcreen II'J ltll'l 

/Jese.he~rnenJe ''"'f d#b- n 
zlll-eYI • . . .. . 

Dat bereiken we niet als we alleen maar 
demonstreren en via aktie proberen 
onderdelen van de atoomlobby te ver
storen. Daarvoor moet er massaal ver
zet ontwikkeld worden in alle sek-
toren van de samenleving. We zullen als 
kernenergieteqénstanders ons meer 
moeten richten op de arbeidersbewe
ging. Een konstante diskussie moet wor
den aangegaan over het programma waar 
ze voor knoppen. En vooral met de vak
beweging. Want uiteindelijk zal de 
strijd voor een menswaardig bestaan 
door de vakbeweging niet beperkt kun
nen worden tot de strijd voor een 
beter materieel bestaan. Als we wil-
len overleven dan is het totale ener
gieprogram en daar mee ons totale 
milieu inzet van de strijd. De 
kapitalisttese logika vernietigt 
alles en daar zal de vakbeweging stel
ling teqen moeten nemen. 

--·· -- --: ·-··----·-

Tegelijk zullen we moeten begrijpen 
dat het onder deze omstandigheden 
terrecht is dat de vakbeweging een 
loonstrijd voert. Want het is zinloos 
om te zeggen dat ons leven niet beter 

wordt door meer materiele omstandigheden, 
maar er misschien wel steeds slechter 
van wordt. Zo lang het resultaat van 
het werk nog in de zakken van de 
grote ondernemingen verdwijnt, zo lang 
moeten de arbeiders dat opeisen als het 
,geld dat zij verdiend hebben. Zij 
hebben allang genoeg ingeleverd. 
Daarom moeten wij de strijd voor ~ 
beidstijdverkorting met behoud van 
vol loon ondersteunen, want het is 
gelijk een antwoord op de valse ar
gumenten van de regering: dat kern
energie werkqelegenheid schept. 
De AKB mag deze diskussie niet langer 
laten liggen. Op de laatste interna
tionale konterentie (zie elders) 
bleek dat noq te weinig over deze 
problematiek was gediskussieeerd om 
daar internationale overeenstemming 
over te bereiken. 

_.;."._, __ ....... .._ .. __ ... _ 

Wij hoeven niet te diskussieren over 
de argumenten van de re98ring onder 
hun eigen voorwaarden. Wij moeten 
nu de diskussie met de arbeiders
beweging aangaan over ons toekomstige 
leefmilieu. 

Berrie Reesen 
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Een avondje A~!Jndroom, pezelliq 
of niet? 

van 6 t/m 9 februari vertoonde d8 film
schuur (de film-afdeling van de Toneel
schuur Haarlem) in serie bi,zondere films. 
pat bijzondere eraan was, -t deze filJIS 
kernenergie en kernbewapening als the.a 
hadden. Terwijl andeJ;s meer ontspannende 
films op het pJ:"oqramma worden qezet. 
Enige opmerkingen wil ik maken n.a.v. 
dit initiatief. 
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Bet zeer lage be~oekersaantal van de 
eerste drie vertoningaavonden (de vierde 
en laatste voorstelling was de toel()Qf 
wat groter) geeft een beetje te denken 
over het nut e"an. Welke mensen komen 
dit soort films :bekijken? Is het verge
lijkbaar met wat er komt op c;Uskussie
avonden over kernenergie (al of niet 
met vertoning van een fil$), bij kJ;aampjes 
op drukbezochte plaatsen in de stad? 
Is het 'het preken voor eigen parochie'? 

In de praktijk betekent dit, dat veel 
mensen niet (meer) naar films over 
kernenergie-problemen gaan omdat ze het 
"toch al weten•. En dat de bezoekers die 
wèl komen, juist komen., juist komen 
omdat ze het al we~n! xortom,het lijkt 
of nieuwe klanten die zich beziq willen 
gaan houden met energie en kernenergie 
niet meer worden bereikt. 
En toch is dat juist de bedoeling van 
het vertonen van cUe films, zeker niet 
om ontspannend te werken. 

Inderdaad, minder aantrekkelijk voor een 
avondje-uit in ds Filmachuur, maar toch 
ia de presentatie van 'probleem-films' 
gewenst, juist in de opzet en omgeving 
van de Pilmschuur, omdat: 
- op deze manier films over kernenergie 

uit de sfeer van dat-is-niets-voor-mij 
diskussieavonden gehaald worden. Met 
andere woorden een verruiming van ver
toningsmoqelijkneden. 

- de kwaliteit van filmkeuze van de Film
schuur toont dat dit soort films voor 
de Filmschuur de moeite van het verto
nen waard zijn, dus ook van het bekijken 
ervan. 

- op deze wijze misschien de blasé-heid 
doorbroken kan worden, die kan ontstaan 
door een opeenstapeling van berichten 
over problemen, ongelukjes in kerncen
trales in de pers en op radio en tele
visie. 

De konklusie van deze aantekeningen 
moet danook zijn, dat dit soort film 
programma's zeker nut hebben, om het 
komplexe vraagstuk van kernenergie 
en kernbewapening onder de aandacht te 
brengen en te houden. 
En dat deze opzet misschien herhaald 
kan wo::>den. 

TOch blijf ik na deze opmerkingen nog 
met dezelfde vraag zitten: waarom pre
cies komen er zo weinig mensen( minder 
dan tien de eerste drie avonden) • 
Was de opzet toch niet goed,is de film
huis-sfeer van de Filmschuur voor veel 
mensen een drempel,of is het 't 'afsto
tende' onderwerp van de films? 
Misschien zijn er lezers/lezeressen van 
Radio-Aktief,die over deze vraag hun 
gedachten eens willen laten gaan,en de 
tijd vinden om deze gedachten op papier 
te zetten. 
Wilt u die dan opsturen naar 
Maria van Vlijmen 
in Baarlem,dan kom ik er in het volgen
de nummer op terug. 

Maria. 
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voor 
is afkomstig van de journali 
activist Paul Jacobs, die in de 
jaren vijftig al van de Ameri
kaanse natuurkun4ige en Nobel
prijswinnaar Linus Pauling te 
horen kreeg wat de gevolgen 
zijn van radio-actieve s~.~dJLLii•~• 
voor de mensheid. om dit te on
derzoeken heeft Jacobs vele ge
sprekken gevoerd met omwonenden 
van kerncent:tales, met arbei
ders die er in werken en met 
belaidsvoerders op het terrein 
van de kernenergie. 
De film, die pas twintig jaar 
later gemaakt werd door Jack 
Willis en Saul Landau (op basis 
van de gegevens die Jacobs had 
verzameld) bevat onder meer een 
aantal getuigenissen van mensen 
die aanwezig waren bij de kern
proeven 4ie in 1951 in de Neva
da woestijn zijn gehouden. 
Tijdens deze proeven werden 
honderdduizenden Amerikanen 
blootgesteld aan straling. Het 
onmiddellijke gevolg hiervan 
was: haaruitval, duizeligheid 
en uitputtinqsverschijnselen. 
Enige tijd later begon men te 
vermoeden dat er een direct 
ve-rband bestond tussen de a
toomproeven en de gevallen van 
leukemie die gemeld werden uit 
het betreffende gebied. Niet 
alleen de burgerbevolking werd 
door s.traling getroffen, ook 
soldaten, die betrokken waren 
bij de proeven, werden er het 
slachtoffer van. In 1979 deden 
255 mensen uit het besmette ge
bie.d de regering processen aan 
voor de door straling veroor
zaakte kankergevallen met dode
lijke afloop. De regering ver
zette zich daarbij tot het 
uiterste om toe te geven dat 
er een verband bestond tussen 
de sterfgevallen en de atoom
proeven~ 

Toch is door de medische weten
schap het verband tussen radio
actieve straling en leukemie 
wel degelijk vastgesteld. Zo 
hield de Amerikaanse arts Dr. 
Thomas Najarian Uit Boston een 
vergelijkend onderzoek onder 
arbeiders in de atoomindustrie 
in Portsmouth en arbeiders uit 
een ander gebied. Hieruit kwam 
naar voren dat in Portsmouth 
viereneenhalf maal zoveel men- . 
sen stierven aan leukemie. 

ENERGE EN ZUID ·AFRIKA. 
Er is momenteel -ook in Haarlem en de 
IJmond- sprake van boyeot-akties bij 
de Shellpompen. Voorts is er een aktie 
gericht op een van de grote werkgevers 
in aaarlem, nl Fluor. 

Zuid-Afrika, bedreigd door een olieboycot 
is bezig, met de moed der wanhoop, instal
laties te bouwen die olie uit kolen pro
duceren. Het zogenaamde SASOL-projekt. 
Als hoofdaannemer is aangesteld de ameri
kaanse multinational Fluor, met o.a. 
vertegenwoordigingen in Londen, Düssel
dorf en Haarlem. Ook al zal er, wanneer 
in 1985 zowel SASOL II als SASOL III in 
werking zijn, nog steeds een belangrijk 
deel van de oliebehoefte moeten worden 
ingevoerd.En een olieboycot zal dus ef
fekt hebben. Maar er zijn twee neven
aspekten, die belangrijk zijn voor het 
blanke regime aldaar. Als eerste zijn 
er de financi!le belangen van de wester
se banken, die garant staan voor de ex
portkredieten (een aardig detail is noq 
dat de Amerikaanse Export-Importbank geen 
bemoeienis met dit projekt wil hebben, 
zodat voornamelijk west-europese banken 
bij de transaktie betrokken zijn). 
Het tweede aspekt betreft de technische 
kennis, die Zuid-Afrika verwerft en moge
lijk oOk weer kan verkopen. Iets wat met 
de huidige energie-schaarste vast wel zal 
lukken, wellicht niet openlijk maar via 
slinkse weggetjes. 

Deze tweé aspekten zullen ervoor zorgen, 
dat de blanke regering nog vaster in het 
zadel komt te zitten en de toekomst voor 
de zwarte bevolking zonder uitzicht blijft. 

De verschillende aktiegroepen richten zich 
niet alleen op Fluor, maar zoals ik al eerder 
heb gezegd ook op de Shell. Shell heeft 
vele kontakten en belangen in Zuid-Afrika. 
En Shell volgt zeer alert de kolenaankopen 
van de grote bedrijven en energiecentrales. 
(Die nu van aardgas moeten overschakelen 
op olie of kolen).. 

Als echte ondernemers wordt wat de kolen 
betreft goed gelet op kwaliteit en prijs 
van de kolen uit Zuid-Afrika. 
Zaken zijn tenslotte zaken! 

Koja Mekkalholt 
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Ene~qie en Zuid-Afrika (2) 

Heel kort ook noq wat over Zuid-Afrika. 
Het is een machtiq land, dat door zijn 
qrote rijkdom aan qrondstoffen de rest 
van de wereld qoed kan chanteren. 
Er vallen twee ontwikkelinqen waar te 
nemen. 
a) Door de qrondstoffenchantaqe heeft 

het aan de westerse landen atoom
technoloqie k~en ontfutselen omdat 
men maar al te qraaqprincipes (zo 
die er zijn) overboord zette in ruil 
voor onderandere uranium. 

b) Door de dreiqinq van een boycot (die 
nooit oliedicht is qeworden) is men 
naarstiq q~ zoeken naar oplossinqen 
in de sfeer van enerqiebesparinqen en 
zonneenerqie. 

Zuid-Afrika heeft een vrijwel zelfstandiqe 
atoomindustrie en kan doordat het een van 
de belanqrijkste uranium-leveranciers is 
erq ver qaan in de ontwikkelinq van atoom
bommen. Het is vrijwel zeker, dat Zuid
Afrika al zo'n wapen tot ontploffinq heeft 
qebracht en daardoor veroorzaakt dat veel 
landen uit de derde wereld die dit land 
als een bedreiqinq zien, ook naar dit soort 
wapentuiq uitkijken. Nederland heeft in 
het realiseren van de nucleaire plannen 
van Zuid~Afrika een belanqrijke rol qespeeld. 
Niet voor niets was prof Kistenmaker ~dend 
toen de culturele en wetenschappelijke be
trekkinqen tussen nederland en z.a. op een 
laaq pitje werden qezet. Juist Kistenmaker 
is een centrale fiquur in de kennisoverdracht 
van atoomtechnoloqie. 

Wat besparinq en zonneenergie betreft nog 
hetvolqende. Er zijn qrootschaliqe projekten 
opqezet om uit zonnebloemen en mais olie 
te winnen. Bet bulkt in het land van tech
nische snufjes om zuiniqer te zijn met energie. 
Je zou best kunnen zeqqen dat Zuid-Afrika een 
voortrekkersrol vervult. 
Ik moet dan denken aan duitsland onder Hitler: 
toen reden er veel trakteren op methaangas, ver
kreqen uit verqistinq van mest. 
waarmee ik maar qezeqd. wil hebben, dat we niet 
apolitiek moeten pleiten vó6r zonneenerqie en 
besparinqen en het ontmantelen van kerncentrales, 
Maar tevens aantonen welke machten erachter zitten 
dat wij qeen baas zijn in eiqen energiebron. 
En dat we moeten bevo rderen dat die machten 
teqelijkertijd met de kerncentrales worden on
manteld. Henk Korstjens 
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RADIO-ACTIEF 

Gemeente wil 

KEMA-afval 

onderzoeken 
ARNHEM (ANP) - De aemeente 

Arnhem wil een gerechtelijk onder· 
zoek naar de wijae waarop de 
KEMA ruim tien jaar geleden klei· 
ne hoeveelheden licht radioactief 
afval beeft begraven op haar ellen 
'terrein in Arnhem. Minister Gin· 
jaar van Volksaezondbûl en Mlli· 
euhy&iëne zal waarschijnlijk wor· 
den pmaaad een derlelijk onder
zoek te tievonteren. 

Hierover bestond woensdaaavond 
overeenstemming binnen de ge~ 
meenteraadscommissie voor de 
volkqezondheid en milieuhygiëne. 
De vergadering van deze commissie 
werd bijgewoond door het echtpaar 
Bax, dat ia de buurt van het afval 
heeft gewoond en wiens oudste 
zoon vorig jaar aán kanker ovet· 
leed. De ouders menen, dat hun 
zoon door het afval besmet is 
geraakc. 

Het KEMA-at\"111 zal dit jaar wor
den verwijderd, zo bleek onlanas uit 
een rapport van de minister. De 
aemeente Arnhem zal ·nu Ginjdr 
vrqen al het op te araven màteriaal 
eer&te te ~aeren, voordat het 
elden. - etp, eèn veilige,.. plek -

·~~ 

De· m4niater bad onlanp een per· 
soonlijk onderhoud met het echt· 
paar Bu. Hij zeade het echtpaar toe 
de twee4a &Oen op kosten van het 
ministe:de uitpbreid te laten onder· 
zoeken op moplijke ·raaioactieve 
besmattbl&. De gemeente Arnhem 
zal in varband met 41eze toezea&iil& 
nqaan of er· oot bij andere m~
....,,4ie,d41stiids•p het KEMMerr· 
rem ·~a ldncl heW»en aespeeld. be· 
ho•f.ul bftsl&at a~Ql een derselijk op· 
denoelc~. Het laat om.,niae tiental· 
len ·personen; diè moaèlijk met het 
nij dicht aan de oppervlakte ligpn· 
de a!val in aanraking zijn sekomen. 
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